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 صالمستخل

 

السلامة مازالت الرعاية الصحية الغير آمنة مشكلة كبرى على الصعيد العالمي، وثقافة : المقدمة

وقد تبين من . أمر من الأمور التي تؤثر على المرضى في جميع قطاعات الرعاية الصحية

خسائر الرعاية الصحية بشكل    الأبحاث العديدة وبناء على تقارير منظمة الصحة العلمية ان

وبالتالي ستكون ثقافة سلامة المرضى غير الأخطاء الطبية  زيادة معدل الى غير أمن تؤدى

والطبيب بالإضافة إلى  الممرض المثمر بين التعاونفإن عدم تواجد  ومن جهة أخرى،. ناجحة

 تهدف هذه الدراسة الى: الهدف .الصحيةسيزيد من تكلفة الرعاية  المرضى سوء ثقافة سلامة

: البحث منهجية .السلامة بين الممرض والطبيب وثقافة تعاونال اتجاهاتتقييم العلاقة بين 

تم تنفيذ البحث بمستشفيين تابعتين لوزارة : مكان البحث .علاقة كمية وصفية مستعرضة الدراسة

 عينة. ومستشفى مجمع الملك عبد الله الطبيشرق جدة العام  الصحة بمنطقة جدة وهما مستشفى

عينة غير احتمالية ملائمة من الأطباء والممرضين وكان عددهم  تم تطبيق البحث على :البحث

تجميع تم : البحث تأدوا .من المهنتين وهم يعملون بالمستشفيات السابق ذكرها 072الكلى 

 يهدف لقياس مقياس جيفرسون وهالمقياس الأول . يينمقياسخلال استخدام من  البيانات

 بهدف لقياس ثقافة استبيان والثاني ه المقياسلاتجاهات نحو التعاون بين الطبيب والممرضة  وا

في . 1133والطبيب  الممرضبين مجموع نقاط موقف التعاون كان متوسط : جالنتائ  .سلامةال

تعاون الممرض  اتجاهاتن العلاقة بين م. 0172العام لثقافة سلامة المرضى حين كان المتوسط 

علاقة إيجابية معتدلة إلى قوية بين موقف توجد : ةالخلاص .المريض وثقافة سلامةالطبيب 

أوصت الدراسة الحالية  :تالتوصيا .المريض والطبيب وثقافة سلامة الممرض بين التعاون

من أجل تحسين  تين التمريض والطببتطبيق برنامج التعليم التعاوني بين المهن لكلتا المهن

الدور  تنظموصياغة سياسات لممارسة التعاون بين الممرض والطبيب ممارسة التعاون 

 .كصانع قرار هدورتعزيز المزيد من الصلاحيات للممرض ل اعطاءو فيما بينهم كالمشتر
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Abstract 

 

Background: Lack of nurse-physician collaboration in any health organizations 

leads to serious consequences including the increase in the rate of medical errors 

which cause an unsuccessful patient safety culture. Otherwise, ineffective nurse-

physician collaboration and poor patient safety culture will increase the cost of 

healthcare. Aim: To assess the relationship between the attitudes toward nurse-

physician collaboration and safety culture. Methods: The study is following 

descriptive correlational cross-sectional design. Data were obtained through a self-

report scale by using non-propapolity convenience after strata sampling techniques. 

Total sample size 270 nurses and physicians. From two general hospitals affiliated by 

MOH of Saudi Arabia in Jeddah city they are East Jeddah General Hospital and King 

Abdullah Medical Complex. Two valid and reliable tools were used the first tool is 
Jefferson Scale of Attitudes toward Physician-Nurse Collaboration (JSAPNC) and 

the second tool is Safety Attitude questionnaire (SAQ). Results: Total mean score of 

nurse-physician collaboration attitude was 3.11that indicated moderate positive 

attitude. While the overall mean score of patient safety culture was 2.76 also 

indicated moderate positive attitude.  Strong to moderate positive relationship 

between the nurse-physician collaboration attitude and the patient safety culture 

attitude. Conclusion: A moderate to strong positive relationship between nurse-

physicians collaboration attitude and patient safety culture attitude. 

Recommendations: The current study recommended to apply the interprofessional 

education for nursing and medicine students and to formulate specific policies for 

nurse-physician collaboration practice to regulate the sharing role and provide more 

authority for nurses to increase their role as decision maker.     
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collaboration, nurse-physician collaboration, patient outcome, patient safety culture. 

 


